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 تسهیلات جدید 
برای واحدهای کوچک

معاون صنایع کوچک سازمان صنایع کوچک و شهرک   های 

صنعتی ایران گفت: ۱۰ هزار میلیارد ریال تسهیلات امسال 

با هدف کمک   های فنی و اعتباری به واحدهای کوچک و 

متوسط صنعتی به متقاضیان پرداخت می شود. عزیزالله 

قربانــی افــزود: بــرای تخصیــص ایــن اعتبارات بــه منظور 

پرداخت به صنایع کوچک و متوسط در قالب تسهیلات 

حمایت از تولید با یکی از بانک ها در حال توافق هستیم.

وی اظهار کرد: در سال جاری همچنین ۳۱۵میلیارد تومان 

از اعتبارات سازمان صنایع کوچک و شهرک های صنعتی 

ایــران بــه منظــور حمایــت و تقویــت از صنایــع کوچــک و 

متوسط از طریق کمک های مشاوره ای و کمک برای حضور 

در نمایشگاه های داخلی و خارجی اختصاص می یابد. 
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در فروردین 1401 رقم خورد؛

ثبت هفت رکورد کیفیت 
تولیدات گل گهر

معــاون بهره بــرداری مجتمــع گل گهــر گفــت: با تلاش 
تمامی کارکنان گل گهر، پیمانکاران و پشتیبانی همه 
مدیریت هــا، ۷ رکــورد کیفیــت و ۴ رکــورد تولیــد در 
بخش هــای مختلــف شــرکت گل گهــر در فروردین مــاه 

۱۴۰۱ ثبت شد.
مهنــدس علی پورمعصومی افــزود: تولید ماه کارخانه 
خطــوط ۱و۲و۳، تولیــد مــاه کارخانه  خــط ۴، تولید ماه 
کارخانه خطوط ۵و۶و۷ کنســانتره، تولید ماه کارخانه 
غبار، تولید ماه پلت فید مگنتیت و  تولید ماه کارخانه 
گندله سازی یک و دو به لحاظ کیفیت رکورد زده اند.

وی دربــاره ثبــت رکوردهای تولیدی نیز اظهار داشــت: 
بــا  یــک  شــماره  گندله ســازی  کارخانــه  مــاه  تولیــد 
تنــاژ۵۶۳۵۲۳ و تولیــد مــاه کارخانــه گندله ســازی دو 
بــا تنــاژ۵۴۶۴۹۰ و تولیــد مــاه کارخانه هماتیــت با تناژ 

۸۹۵۵۲ همگی ثبت رکورد داشته اند.
پورمعصومــی هم چنیــن مجمــوع تولیــد ماهانه گندله 

مجتمع با تناژ ۱۱۱۰۰۱۳ را رکوردی دیگر معرفی کرد

رئیس سازمان صمت جنوب کرمان خبر داد 

فعالسازی 5 معدن غیرفعال 
در جنوب کرمان

رئیس سازمان صمت جنوب کرمان از احیا و فعالسازی 
۵ معدن در جنوب کرمان از ابتدای امسال خبر داد.

مسلم مروجی فرد  در این خصوص بیان کرد: با تلاش 
و پیگیری های صورت گرفته در پایان سال گذشته در 
جهت احیا و فعالســازی معادن غیرفعال، ۵ معدن از 

ابتدای امسال در جنوب کرمان فعال شد.
وی افزود: معادن احیا شده شامل ۲ معدن کرومیت با 
ذخیره ۱۶ هزار تن، ۱ معدن منگنز با ذخیره ۶۲ هزار تن، 
۱ معدن آهن با ذخیره ۱۰۰ هزار تن در در شهرســتان 
فاریــاب و ۱ معــدن مــس نیــز با ذخیره ۹۰ هــزار تن در 

شهرستان جیرفت  می باشد.
مسلم مروجی فرد تصریح کرد: احیاء دوباره این معادن 
بــرای ۱۰۰ نفــر بــه صورت مســتقیم و بــرای ۳۰۰ نفر به 

صورت غیرمستقیم اشتغالزایی داشته است.
به گزارش ایسنا،رئیس سازمان صمت جنوب کرمان 
با اشــاره به مهمترین اقدامات انجام شــده در بخش 
معدن در سال ۱۴۰۰ گفت: صدور ۲۵ پروانه اکتشاف، 
۸ گواهــی کشــف و ۵ پروانــه بهــره بــرداری معــادن از 
دیگر اقدامات انجام شده بخش معدن در سال ۱۴۰۰ 

بوده است.
وی یادآور شد: جنوب کرمان ۸۸ معدن با ذخیره قطعی 
بیش از ۲۲۶ میلیون تن دارد که استخراج سالیانه آنها 

۲.۵ میلیون تن است.

بازخوانی دستاوردها؛

افق های روشن در پروژه های 
ساختمانی»عمران گستران«

شــرکت »عمران گســتران آذین کویر« از شــرکت های 
زیرمجموعــه شــرکت راهیــان ســهام و تابعــه هلدینگ 
سرمایه گذاری مس سرچشمه در سال ۱۴۰۰ موفق شد 
اهداف مورد نظر خود در بخش پروژه های ساختمانی 

را محقق سازد...
 با وجود مشــکلات متعدد در حوزه ســاخت و ســاز و 
عــدم ثبــات قیمــت هــا، بــا تــلاش شــبانه روزی نیروی 
انسانی متخصص و کارامد ضمن حل مسائل حقوقی 
و انجام روند قانونی پروژه های ساختمانی، این شرکت 
توانست در سال ۱۴۰۰، بخش عمده ای از تعهدات و 

اهداف خود را اجرایی سازد.
مهنــدس محمدرضــا محمــدی مدیرعامــل هلدینــگ 
سرمایه گذاری راهیان سهام، اهم فعالیت های محقق 
شــده شــرکت عمران گســتران در ســال گذشــته را به 

شرح ذیل، تشریح کرد:
پیگیــری اخذ پروانه ســاختمانی پــروژه وزراء تهران و از 
ســرگیری فعالیــت هــای اجرایی پروژه علــی رغم وجود 
مشــکلات زیــاد بــا شــهرداری و انجام ســاخت کامل و 
نصب ۷۰% اســکلت فلزی پروژه، انجام بیش از %۹۰ 
پایــدار ســازی و اجــرای گــود بــرداری، اجــرای ســقف تا 

طبقه همکف .
تکمیــل کلیــه عملیات اجرایی پروژه مســکونی گاندی 
)پشت هتل پارس( کرمان و تحویل واحدهای  واگذار 

شده به خریداران.
انجــام عملیــات مکانیــک خاک و ژئوتکنیــک، طراحی 
کامل، اخذ پروانه ساختمانی و تخریب فضای داخلی 
پروژه مسکونی عمارت چشمه )بلوار کشاورز( کرمان.

ایجاد زیر ســاخت های لازم در جهت توســعه کمی و 
کیفــی شــرکت و اجــرای پــروژه هــا به ویژه پــروژه اداری 
وزراء تهران بصورت امانی در راستای ارتقاء کیفیت و 

کاهش قیمت تمام شده.
شــرکت عمــران گســتران آذیــن کویــر بــا اســتعانت از 
خداونــد متعــال و با تمام توان در ســال ۱۴۰۱ با عزمی 
راسخ به افق های روشن برای پیشرفت هرچه بیشتر 

تلاش می کند.

رئیس کمیسیون صادرات اتاق ایران خبر داد

بررسی شیوه جبران صادرات 
آب مجازی در بودجه ۱۴۰۱

صادرکنندگان محصولات کشــاورزی و صنایع غذایی 
نسبت به شیوه جبران صادرات آب مجازی از کشور با 
صادرات محصولات کشاورزی و غذایی انتقاد دارند و 

خواستار تجدیدنظر درباره آن هستند.
 امیر عابدی، رئیس کمیسیون صادرات اتاق ایران از 
تصویــب جــزو »و« تبصــره ۸ قانون بودجه ســال ۱۴۰۱ 
و ابهامات گســترده           ای که در آن نهفته اســت، انتقاد 
کــرد. بــر اســاس اظهــارات او در زمان پیشــنهاد لایحه 
۱۴۰۱ و یــا تصویــب ایــن ماده در کمیســیون تخصصی 
مجلــس لازم بــود کــد تعرفه           های مرتبط با این مصوبه 
مهــم و اثرگــذار بــر برنامــه            بنگاه هــای صادراتی تعیین 
می شــد تــا پــس از تصویــب، کمترین مشــکل در اجرا 
ایجاد می شد. به اعتقاد این فعال اقتصادی مشخص 
نیست مواد غذایی اشاره شده در این مصوبه قانونی، 
شامل محصولات فرآوری نشده است یا کلیه کالاهای 
مرتبط با صنعت غذا را شــامل می شــود. در شــرایطی 
کــه فلســفه آب مجــازی در محصولات کشــاورزی تنها 
منوط به صیفی           جات، سبزی           جات، محصولات جالیزی 
و آب           بر مانند نیشکر می شود، به نظر می رسد گسترش 
آن به انواع محصولات کشــاورزی و مواد غذایی فقط 
بــرای افزایــش درآمدهــای دولت بوده و غیر قابل قبول 

خواهد بود.
عابدی با بیان اینکه هزینه           های ناشــی از آب مصرفی 
در فرآینــد تولیــد صنایــع غذایــی از طریــق پرداخــت 
حق اشــتراک و آبونمان پرداخت می شــود، اظهار کرد: 
ایجاد هزینه مضاعف و مجدد برای صادرات این گونه 
محصولات به صورت کلی و به میزان نیم درصد عوارض 
صادراتی، فاقد دقت لازم است و تعهدی غیرمنطقی 
بــرای بخــش صــادرات ایجــاد می کنــد. عضــو هیــات 
نمایندگان اتاق ایران در بخش دیگری از سخنان خود 
بــه اهمیــت آمایــش ســرزمین و تنظیم الگوی کشــت 
کشور بر اساس آمایش صورت گرفته، اشاره و تصریح 
ایــن حــوزه  کــرد: کوتاهــی وزارت جهادکشــاورزی در 
موجب شــده تا بدون برنامه مشــخص در روند تولید 
و تنظیم بــازار محصولات کشــاورزی بــا به هم ریختگی 
خاصی مواجه باشیم. رئیس کمیسیون صادرات اتاق 
ایران مبنای انتخاب نیم درصد ارزش پایه صادراتی برای 
امکان صادرات محصولات کشاورزی را مبهم دانست و 
ادامه داد: به نظر می رسد در راستای استفاده منطقی 
از آب کشــاورزی مطالعه دقیقی انجام نشــده اســت، 
چراکه  بسیاری از محصولات آب           بر به دلیل تغییر در 
نــوع کشــت و اســتفاده از شــیوه گلخانــه           ای با مصرف 
کمتر آب تولید می شوند که دیگر نباید مشمول جزو 

»و« تبصره ۸ قانون بودجه باشند.
عابدی همچنین به محصولاتی اشاره کرد که به صورت 
کشــت دیم تولید می شــوند یا در تولید آنها از شــیوه 
آبیاری قطره           ای یا دیگر روش های جدید استفاده شده 
و با کمترین میزان مصرف آب تولید می           شوند. به باور 
او نمی توان بدون در نظر گرفتن شیوه تولید محصولات 
برای همه آنها یک حکم کلی مبنی بر پرداخت عوارض 

صادراتی ثابت، تعیین کرد.
او ادامــه داد: در کشــت محصولاتــی ماننــد پســته و 
زعفــران کــه آب           بــر نیســتند، آب بســیار کمــی مصرف 
می شــود پــس چــه لزومــی دارد که برای صــادرات آنها 
هم عوارض پرداخت کرد؟ متاسفانه دولت با تصویب 
قانونی مبهم و کلی درباره همه محصولات کشاورزی و 
صنایع غذایی، روند صادرات این بخش را با اختلالات 
جــدی مواجــه کرده اســت.  این فعال اقتصادی وزارت 
جهادکشاورزی را مسوول تعیین تعرفه           های محصولات 
آب           بــر دانســت و یــادآور شــد: در ایــن رابطــه وزارت 

صنعت، معدن و تجارت هیچ مسوولیتی ندارد.
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران به غیرشفاف بودن 
ایــن قانــون اشــاره کــرد و گفــت: متاســفانه به جــای 
بازارسازی و ایجاد فضای مناسب برای رشد صادرات، 
خود را درگیر خودتحریمی و تصمیمات غیرکارشناسی 
کردیــم. بــا عنایــت بــه دریافــت مبلــغ نیم درصــد در 
بــه  اســترداد مبالــغ دریافت شــده  گمــرکات کشــور، 
صاحبــان کارت بازرگانــی و کالا نیــز یکی از مشــکلاتی 

است که در آینده با آن مواجه خواهیم شد.
او با تاکید بر اهمیت آموزش برای بهینه           سازی مصرف 
آب و صیانــت از آب و خــاک بــه کمــک اســتفاده از 
روش هــای علمــی در همــه حوزه           هــای صنعتی، گفت: 
دولت و وزارت جهادکشاورزی باید قبل از هر اقدامی 
با آموزش، زمینه ارتقای بهره           وری در کشاورزی و شیوه 

درست مصرف آب را در کشور نهادینه کنند.
 بــدون در نظــر گرفتــن این موضوعات، همواره هزینه 
تصمیمات غیرکارشناسی را بخش خصوصی می           پردازد 
که به دور از انصاف است.  رئیس کمیسیون صادرات 
اتاق ایران با توجه به شرایط به وجود آمده و برای حل 
مشکلات و تا تعیین تکلیف تعرفه            محصولات کشاورزی 
و صنایع غذایی مرتبط با جبران آب مجازی، پیشنهاد 
داد: صادرکننــدگان در قبــال ارائــه تعهــد نســبت بــه 

صادرات اقدام کنند.
 از طرفــی دولــت در اســرع وقت بــرای ایــن موضــوع و 
تجدیدنظر درباره آن با مشورت فعالان بخش کشاورزی 

و غذایی تصمیم گیری کند.

بررسی کارنامه خودروسازی بخش »خصوصی« در 1400؛

دنده معکوس خودروسازان کرمانی
خودروسازان بخش خصوصی در سال گذشته با تولید حدودا ۶۶ 
هزار دســتگاه انواع محصول ســواری، تیراژ خود را در مقایســه با 
سال ۹۹ حدود ۲۷ درصد افزایش دادند. افزایش تیراژ اما در حالی 
اســت که برخی خودروســازان خصوصی طی ســال گذشته تقریبا 
تعطیل یا نیمه تعطیل بوده اند و شرکت های فعال هم زیر ظرفیت 

اسمی  خود تولید داشته اند.

 »مدیران« در صدر تولید  
امــا نگاهــی بیندازیــم بــه جزئیــات کارنامــه تولیــد خودروســازان 
خصوصی کرمان طی سال گذشته و ابتدا از مدیران خودرو شروع 

کنیم، شرکتی که بیشترین تیراژ را داشته است.
مدیران خــودرو کــه سال هاســت محصولاتــی از چــری چیــن را در 
ایران مونتاژ می کند، طی ســال گذشــته ۳۸ هزار و ۲۸۳ دســتگاه 
تیراژ داشته است. در مقایسه با سال ۹۹ مدیران خودرو توانسته 
تولیــد خــود را حــدود ۹ درصد افزایــش دهد. پرتیراژترین محصول 
مدیران خودرو در سال گذشته ام وی ام مدل ایکس ۲۲ بوده که ۱۳ 
هزار و ۷۵۰ دستگاه از آن تولید شده است. نسبت به سال ۹۹، 
تولید این خودرو حدودا ۷۷ درصد رشــد را نشــان می دهد. دیگر 
محصول پرتیراژ مدیران خودرو در سال گذشته اما تیگو ۷ نام دارد 
که نزدیک به هفت هزار دستگاه از آن مونتاژ و رشد ۴۹ درصدی 
را رقم زده است. دیگر محصولات پرتیراژ مدیران خودرو طی سال 
۱۴۰۰ ام وی ام ایکس ۳۳، آریزو۵ و آریزو۶ بوده اند که در این بین، 
تولید ایکس ۳۳ بیشتر بوده است. در جمع تولیدات سال گذشته 
مدیران خودرو همچنین نام تیگو۸ نیز به چشم می آید، محصولی 
که ســال گذشــته رونمایی و قیمت آن حســابی حاشیه ســاز شــد. 
مدیران خودرو قیمت یک میلیارد و ۷۵۰ میلیون تومان را برای تیگو۸ 
در نظر گرفت و این موضوع واکنش ها و حواشی زیادی را برای این 
شــرکت به دنبال داشــت. کار به جایی رســید که سازمان حمایت 
حقوق مصرف کنندگان و تولیدکنندگان نیز وارد ماجرا شد و دستور 
لغو فروش تیگو ۸ با قیمت اعلامی  را داد. البته در نهایت تیگو ۸ 
با همان قیمت اعلامی  به فروش رفت تا سیاســت قیمت گذاری 
دستوری در بخش خصوصی راه به جایی نبرد. هرچه هست، آمار 
وزارت صمت نشان می دهد مدیران خودرو در سال گذشته هزار 
و ۷۴۷ دستگاه تیگو ۸ را به تولید رسانده است. دیگر محصولات 
این شرکت شامل ام وی ام ایکس ۵۵ و ام وی ام  مدل ۳۱۵ تیراژی 
زیر ۲۵۰ دســتگاه در ســال گذشــته داشــته اند. در این بین، مدل 
ایکس ۵۵ در مقایسه با سال ۹۹ افت تولیدی بیش از ۸۰ درصد را 
به خود می بیند. مدیران خودرو از جمله شرکت های قدیمی  بخش 
خصوصی خودروســازی کشــور به شــمار می رود که از همان ابتدا 
کار خود را با چری )یکی از غول های خودروســازی چین( آغاز کرد 
و مشارکت این دو با وجود دو دوره تحریم همچنان برقرار است. 
البته تحریم به خصوص تحریم های ســال ۹۷ اثر منفی زیادی بر 
فعالیت چری در ایران گذاشته و تولید در مدیران خودرو را به زیر 
ظرفیت اســمی  رســانده اســت. مرور آمار تولید مدیران خودرو در 
ســال ۹۶ )ســال اوج تولید خودروسازان خصوصی( نشان می دهد 
این شرکت توانسته در آن سال بالغ بر ۷۰  هزار دستگاه محصول 
را مونتــاژ کنــد. بنابراین ظرفیت تولید مدیران خودرو بســیار بیش 
از ۳۸ هزار و ۲۸۳ دســتگاهی اســت که طی ســال گذشــته در این 
شرکت مونتاژ شده است. هرچند تحریم سبب قطع ارتباط مدیران 
خودرو با چری نشده، با این حال فعالیت های این خودروساز چینی 
را در ایران کاهش داده است. بنابراین در صورت احیای برجام و 
لغــو تحریــم، مدیران خــودرو می تواند تیراژ خود را بالا ببرد و دوران 

خوش سال ۹۶ را تکرار و حتی از رکورد آن سال نیز عبور کند.

کرمانی ها چشم انتظار هیوندایی  
بــه کرمان موتــور برویم، دیگر خودروســاز خصوصــی واقع در کویر 
ایران که توانسته رتبه دوم تولید را طی سال گذشته در این بخش 

به خود اختصاص دهد.
کرمان موتور دوران پر فراز و نشیبی را طی سه دهه ای که از تولدش 
می گذرد، پشــت ســر گذاشــته اســت. این خودروســاز کارش را با 

مونتاژ دوو سی یلو )محصولی متعلق به دووموتورز کره جنوبی که 
بعدها توسط جنرال موتورز آمریکا خریداری شد( آغاز کرد، سپس 
بــه ســراغ ماتیــز رفــت و در ادامــه نیز لیفان و البتــه محصولاتی از 
هیوندایی را مونتاژ کرد. این شــرکت که در این ســال ها از تبعات 
تحریم در امان نبوده، هیوندایی را از دست داد، اما توانست به 
واســطه مشــارکت بــا جــک موتــورز چین، خود را ســرپا نگــه دارد. 
هرچند تحریم سبب کاهش فعالیت جک در کرمان موتور و افت 
تولیــد ایــن خودروســاز بخــش خصوصــی طی چهار ســال گذشــته 
شــده، با این حال مونتاژ محصولات آن در کشــور همچنان ادامه 
دارد. بــدون شــک در صــورت لغــو تحریــم، کرمان موتــور می تواند 
حجم فعالیت خود با جک چین را افزایش و تیراژش را بالا ببرد. با 
لغو تحریم حتی امکان ازســرگیری همکاری مشــترک کرمان موتور 
و هیوندایــی نیــز وجــود دارد، بــه خصــوص اینکــه مســوولان ایــن 
شــرکت برنامه ازســرگیری مشــارکت با خودروساز کره ای را در سر 
می پروراننــد. طبــق آمــار وزارت صمــت امــا کرمان موتــور در ســال 
گذشته ۱۸ هزار و ۷۲۱ دستگاه خودروی سواری را به تولید رسانده 
کــه در مقایســه بــا ســال ۹۹  رشــد بیــش از ۳۳ درصــدی را نشــان 
می دهد. در کارنامه تولید کرمانی ها نام چهار محصول به چشــم 
می آید که اصلی ترین آنها شامل جک جی ۴، جک اس ۵ و جک 
اس ۳ است. در این بین، بیشترین تیراژ به اس ۵ اختصاص دارد. 
این محصول شاسی بلند تیراژی هفت هزار و ۵۶۰ دستگاهی در 
سال گذشته داشته که نسبت به سال ۹۹ افزایش ۱۵ درصدی را 
نشان می دهد. همچنین تیراژ هفت هزار و ۲۵۶ دستگاهی جک 
اس ۳ نیز ســبب رشــد تقریبا دو برابری تولید این خودرو در ســال 
۱۴۰۰ نســبت به ۹۹ شــده اســت. رشــد تولید اس ۳ اما در حالی 
اســت که جی ۴ با کاهش تولیدی بیش از ۵ درصد مواجه شــده 
اســت. کرمانی ها در ســال گذشــته دو هزار و ۹۴۶ دســتگاه از این 
محصول چینی را مونتاژ کرده اند. کرمان موتور اما از سال گذشته 
بــه عرصــه تولیــد وانــت نیز ورود کــرده و محصولی به نــام تی ۸ را 
که آن نیز به جک موتورز چین اختصاص دارد، مونتاژ می کنند.

بم برمی گردد؟  
در فهرست خودروسازان خصوصی فعال طی سال ۱۴۰۰، نام بم 
خودرو نیز به چشم می آید، شرکتی که البته تیراژی بسیار اندک 
داشته است. بم خودرو در واقع بخشی از گروه خودروسازی کرمان 
محســوب می شــود که روزگاری با فولکس واگن آلمان همکاری و 
محصولی به نام »گل« را مونتاژ می کرد. بمی ها اما نتوانستند به 
همکاری با فولکس ادامه دهند، از همین رو مجبور شدند مانند 
دیگر هم صنفان خود در بخش خصوصی سراغ چینی ها بروند. این 
شرکت در مقطعی خودرویی به نام لوبو متعلق به شرکتی گمنام 
از چین را مونتاژ کرد، اما این پروژه به نوعی شکست خورد، زیرا 
استقبال چندانی از آن نشد. با حذف لوبو، بم خودرو تا مدت ها 
عملا محصولی برای تولید نداشت، تا اینکه سرانجام با جیلی چین 
بر سر مونتاژ برخی محصولات این شرکت به توافق رسید. با این 

حــال تولیــد جیلــی نیز در این شــرکت دوام چندانی نداشــت و در 
نهایت طی سال گذشته محصولی جدید به نام لیفان ایکس ۷۰ 
روانه خطوط مونتاژ بم خودرو شد. بنابر آمار وزارت صمت، بمی ها 
طی سال گذشته ۲۷۶ دستگاه از این محصول را مونتاژ کرده اند تا 
کل تولید آنها در مقایسه با سال ۹۹ تقریبا چهار و نیم برابر شود. 
بم خودرو ظرفیت اســمی  تولید بســیار بیشــتری از این رقم دارد، 
اما طی سال گذشته فضا برای استفاده کامل از آن فراهم نبوده 
است. در صورتی که برجام احیا و تحریم ها لغو شوند، بم خودرو 
می توانــد ضمن رشــد تیــراژ محصول فعلی خود )لیفــان ایکس۷( 
خودروهایی دیگر از این شرکت چینی یا سایر خودروسازان خارجی 

را میهمان خطوط مونتاژش کند. 

راین خودرو تعطیل شد؟  
یکی دیگر از زیرمجموعه های گروه خودروسازی کرمان که روزگاری 
به مونتاژ محصولاتی محبوب مشغول بود، راین خودرو است. این 
شرکت قدیمی  اما این روزها عملا تعطیل شده و فعالیت خاصی 
ندارد. بنابرآمار وزارت صمت، طی سال گذشته تنها سه دستگاه 
خودرو در این شرکت مونتاژ شده، هرچند سال ۹۹ نیز کل تولید 
راینی هــا هشــت دســتگاه بــود. راین خودرو در ســال ۸۲ تاســیس  
شد و در شروع کار به سراغ هیوندایی موتورز رفت و مونتاژ برخی 
محصولات این خودروساز کره ای را بر عهده گرفت. طی سال ۸۳، 
این شــرکت اولین ســری از محصولات هیوندایی را به نام »ورنا« 
تولید و تحویل مشتریان داد و یک سال بعد نیز مونتاژ »آوانته« 
را آغاز کرد. تولید این دو محصول کره ای تا سال ۹۰ در راین خودرو 
ادامه داشت، اما با تغییر استراتژی هیوندایی و مختل شدن تامین 
قطعات، آوانته و ورنا نیز از گروه خودروسازی کرمان خداحافظی 
کردند. در نهایت راینی ها نیز دســت به دامان چینی ها شــده و با 
شــرکتی بــه نــام گریت وال بر ســر مونتاژ یکــی از محصولاتش به 
نام »ولیکس« به توافق رسیدند. با این حال مونتاژ ولیکس نیز 
در راین خودرو دوام چندانی نداشت و این شرکت طی چند سال 
گذشته به نوعی نیمه تعطیل بوده است. باید منتظر ماند و دید 
در صورت لغو تحریم، آیا راین خودرو می تواند روزهای خوش خود 
در دهه ۸۰ را تکرار و با شرکتی خارجی برای مونتاژ محصولاتش به 

توافق برسد یا سرانجام رسما تعطیل خواهد شد.

کارنامه ضعیف  
در لیســت خودروســازان خصوصی اما نام چند شــرکت دیگر نیز 
به چشم می آید، شرکت هایی که یا هیچ تولیدی در سال گذشته 
نداشــته اند یا تیراژشــان بسیار پایین بوده است. طبق آمار وزارت 
صمت اما ریگان خودرو که محصولی چینی به نام کوپا را مونتاژ 
می کند، در ســال گذشــته تنها ۱۷۴ دســتگاه تیراژ داشــته اســت. 
همچنین کارمانیا نیز که در دوران برجام محصولاتی از بی وای دی 
چیــن را مونتــاژ می کــرد، طی ســال گذشــته هیچ تولیدی نداشــته 

است.

داستان ادامه دار تخلفات در بازار میوه به مزایده میوه های باقیمانده رسید

شعبده بازی در بازار میوه شب عید
ســازمان تعــاون روســتایی، ۱۲ هــزار و ۲۵۰ تن میــوه تنظیم بازاری 
باقیمانــده از شــب عید را به مزایده گذاشــته اســت. بــازار میوه ی 
شب عید حاشیه های فراوانی را به همراه داشت. به واسطه خرید 
گران میوه از سوی سازمان تعاون روستایی، اعتراضات فراوانی از 
سوی مجلس، دست اندرکاران بازار میوه و ... اعلام شد که این 
اعتراضات ورود نهادهای نظارتی به جرا را در پی داشــت اما حالا 
از پس گذشت یک ماه از سال میوه هایی که گران خریداری شد، 
روی دست سازمان تعاون روستایی باقیمانده و مقرر است از فردا 
متقاضیــان خرید، پیشــنهاداتی قیمتی خــود را برای خرید میوه ها 
بــه ایــن ســازمان ارائــه دهند. ســیب زرد و قرمــز و پرتقال، اقلامی 
هستند که با هدف تنظیم بازار شب عید از سوی سازمان تعاون 
روســتایی خریداری شــد اما ماجرا آنجا پیچیده شــد که برخی این 
سازمان را متهم به خرید گران تر میوه نسبت به قیمت بازار کردند.
حالا ۱۲ هزار و ۵۰۰ تن میوه ای که روی دست این سازمان مانده 
شب عید در بازار فروخته نشد، قرار است در مزایده ای به فروش 

گذاشته شود.

اصل ماجرا چه بود؟  
بهمن ماه امسال بود که مسئولان سازمان تعاون روستایی اعلام 
کردند که ۲۵ هزار تن سیب و ۲۵ هزار تن پرتقال برای ذخیره سازی 
و عرضه در روزهای پایانی سال توسط این سازمان خریداری شده 
اســت. به گفته شــاهمیری مشاور ارشــد سازمان تعاون روستایی 
قیمت خرید هر کیلوگرم پرتقال برای این سازمان ۱۳ هزار و ۵۰۰ 

تومان و هر کیلوگرم سیب ۱۴ هزار تومان بوده است.
این در حالی است که قراردادهای منعقد شده بین اتحادیه تعاون 
روســتایی به عنوان مباشــر ســازمان با صاحبان ســردخانه نشــان 
می دهد که هر کیلوگرم سیب به مبلغ ۱۴ هزار و ۵۰۰ تومان و هر 
کیلوگرم پرتقال ۱۳ هزار و ۹۰۰ تومان خریداری شــده اســت همه 
این هــا در حالی اســت که قیمــت عرضه عمده این محصولات در 
سردخانه ها به گواه صاحبان سردخانه و مشاهدات عینی کمتر از 
این مبالغ بود. اسماعیل قادری فر رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل 
ســازمان مرکزی تعاون روســتایی ایران در همین مطقع زمانی اما 
حاشــیه ها در ایــن زمینــه را رد کــرده و بــا اشــاره به اینکــه با اجرای 

قانون انتزاع، بعد از ۸ سال مدیریت تنظیم بازار و امنیت غذایی به 
وزارت جهاد کشاورزی واگذار شده است، اظهار داشت: بر اساس 
مصوبه شورای قیمت گذاری محصولات اساسی کشاورزی در تاریخ 
۲۹ آبان ۱۴۰۰ برای خرید و ذخیره ســازی میوه های تنظیم بازاری 
شب عید شیوه نامه اجرایی تعیین شده است که سازمان تعاون 
روستایی بر اساس آن عمل می کند. گذشته از ماجرای خرید گران 
میوه یکی از ایرادهایی که به ســازمان تعاون روســتایی گرفته شد 
به شرکتی بود که با آن قرارداد امضا شده است. در همین دوره 
زمانی صدا و سیما در گزارشی تاکید کرد شرکتی که برای خرید با 
سازمان تعاون روستایی قرارداد بسته گویا کمتر از یک سال قبل 
ثبت شده است و جزو ۱۳۲ شرکت مورد تایید استاندارد نیست. 
همچنیــن در ایــن گزارش ادعا شــد که ایــن قرارداد در پایگاه ثبت 
اطلاعات قراردادهای کشور ثبت نشده است. ضمن این که شرکت 
چند ماه قبل از قرارداد تاسیس شده و محل ثبت این شرکت در 
شهر کیاکلای قائم شهر است که زادگاه قادری فر رئیس سازمان 
تعاون روستایی است. در عین حال متبهری، عضو هیئت مدیره 
میدان مرکزی میوه و تره بار در گفتگویی با صدا وسیما مدعی شد 
که ســازمان تعاون روســتایی زمانی که کف میدان قیمت پرتقال 
هشــت هــزار تومــان بوده آن را در شــمال بیــش از ۱۳ هزار تومان 
خریداری کرد و بازار را به هم ریخته اســت. متبهری توضیح داد: 
در تاریخ عقد قرارداد سازمان تعاون روستایی در ۱۳ دی ماه، بنده 
ســیب را کیلویــی هفــت و نیم تا هشــت هزار تومــان می فروختم، 
اما شنیدم کسی سیب را ۱۰ تا ۱۱ هزار تومان به تعاون روستایی 
فروختــه و میــوه آن بــه میــدان نیامده اســت. او درباره پرتقال هم 
گفت: آن زمانی که قیمت پرتقال در کف میدان هشت هزار تومان 
بود سازمان مرکزی تعاون روستایی در شمال پرتقال را بیش از ۱۳ 
هزار تومان خرید. در همین مطقع زمانی، در اوایل اسفند ماه بود 
که خداییان، رییس سازمان بازرسی نیز موضوع خرید گران میوه 
توسط سازمان تعاون روستایی را تایید و خبر داد این سازمان به 

مساله مذکور ورود کرده است .

تنظیم بازار با هدف سود یا زیان  
ذخیره سازی میوه برای تنظیم بازار شب عید در حالی صورت گرفت 

که پیش از این بســیاری از دســت اندرکاران بازار میوه به اســتناد 
وضعیــت عــادی بــازار و بالا بــودن حجم تولید، اعــلام کرده بودند 
نیازی به ورود دولت نیست. از سوی دیگر کارگر، رییس اتحادیه 
فروشندگان میوه و تره بار نیز با تاکید بر کاهش خرید میوه از سوی 
مردم، به این نکته اشاره کرده بود که کرونا و کاهش دید و بازدیدها 
مصرف میوه را کاهش داده اســت . در بحبوحه انتقادات به این 
وضعیــت بــود که رییس اتحادیه بارفروشــان،مصطفی دارایی نژاد 
اعلام کرد: سازمان تعاونی روستایی زمانی که قیمت پرتقال کف 
بــازار ۷ تــا ۸ هــزار و ۵۰۰ بــوده آن را کیلویــی ۱۳ هــزار و ۹۰۰ تومان 
از دلال ها خریداری کرده است. این سازمان ۵۰ هزار تن سیب و 
پرتقال خریداری کرده و تردید نداشته باشید که این محصول از 
کشــاورزان خریداری نشــده است چراکه هیچ کشاورزی در شمال 
کشور این میزان محصول ندارد بیشترین حجم محصول در دست 
کشاورزان حداقل ۲۰۰ تن است. وی با بیان اینکه سازمان تعاون 
روســتایی اعــلام کــرده اســت که می خواهد میوه شــب عیــد را ۳۰ 
درصد ارزان تر از بازار عرضه کند، گفت: این سازمان کیلویی ۱۵ 
هزار تومان خریداری کردند اما می خواهند آن را ۳۰ درصد ارزان تر 
بفــروش برســاند مابــه التفاوت ایــن ضرر از چه محلــی می خواهد 
پرداخت شود؟ این پول بیت المال است که این وسط حیف و میل 
می شود از این رو این قرارداد باید کنسل شود. دارایی نژاد ادامه داد: 
اتحادیه بارفروشان باهدف مقابله با رانت دولتی شب عید آنقدر 
میوه در میدان خواهد ریخت که میوه سازمان تعاونی روستایی در 
دست آنها بماند. پیش از این ادعاهایی در این خصوص از سوی 
رســانه های اصولگرا چون روزنامه خراســان مطرح شد که سازمان 
تعاون روستایی میوه های تنظیم بازاری را ۵۷ میلیارد تومان گران تر 

از بازار خریده است.
نمایندگان مجلس شورای اسلامی نیز به این موضوع ورود کرده 
و رئیــس کمیســیون کشــاورزی مجلــس گفت: ذخیره میوه شــب 
عیــد توســط ســازمان تعــاون روســتایی ۳۰ درصــد گرانتــر از بــازار 
خریداری شــده و تشــریفات اداری برای انتخاب شــرکت ناظر نیز 

رعایت نشده است.
وی تاکید کرد: این تخلفات محرز شده و وزیر جهاد کشاورزی باید 

درباره این ایرادات توضیح دهد.


